
Despr�s de la ÒGran GeronaÓ

Detall dels ponents al Centre dÕAr ts Esc�niques J.C.

A vegades les contradiccions s�n aparents, i aquesta �s la gran

conclusi� de lÕacte de commemoraci� del quarant� aniversari de la

segregaci� de Sarri� de Ter de Girona, que divendres al vespre va

aplegar els principals actors dÕaquell fet. I �s que tots van coincidir

a remarcar que els set anys de consell municipal despr�s de la

segona tongada dÕannexions for�oses de la ÒGran GeronaÓ ÐSalt,

Sarri� de Ter, par t de Sant Gregori (Domeny, Sant Pon� i Taial�) i

de Celr� (Campdor�)Ð van compor tar una �poca de millores

innegable. A la primera, es van annexionar San Daniel, Santa

Eug�nia de Ter i Palau-sacosta. Tots tamb� van destacar la impor t�ncia clau de la f igura de Just Manuel Casero,

regidor de Girona i un dels qui van presidir aquest consell, f ins al punt que va ser declarat sarrianenc dÕhonor. ÒVa

viure la vida del poble i ens va tenir en compte a tots. Escoltava les associacions, a difer�ncia dÕaltresÓ, va

indicar Joana Rosdevall, exsotsdirectora de lÕAssociaci� de Ve�ns de Sarri� de Dalt i membre del Grup de

Muntanya Sarri�, que va recordar que va ser una �poca en qu� hi havia moltes ganes de fer coses, de millorar el

poble.

Aix�, no obstant, no ha de fer confondre. Ho va fer notar Quim Rodr�guez, el president del consell quan, el 1983,

es va assolir la segregaci�. ÒEl febrer del 81 sÕinicia lÕexpedient de segregaci� despr�s dÕuna enquesta als ve�ns,

amb el 91% favorable a la independ�ncia de Sarri�, �s a dir, quasi tothom, excepte algun despistatÓ, va dir.

LÕexpresident de lÕAssociaci� de Ve�ns del Pla de lÕHor ta, Josep Lafuente, per�, va matisar que el gran problema

era arreglar els barris, no la segregaci�, i aix� va marcar el proc�s dÕindepend�ncia de Girona, f ins al punt de

diferenciar-lo de lÕhom�leg de Salt, que, segons ell, va ser de caire totalment pol�tic. En aquest sentit, el primer

alcalde despr�s de la segregaci�, Jordi Ca�igueral, va dir que el principal repte va ser mantenir els serveis de

ciutat en un poble que tornava a ser un poble, i que ho van gestionar amb convenis de colálaboraci� amb Girona i

Salt. Entre les coses aconseguides, lÕexpresident de lÕAssociaci� de Ve�ns Sarri� de Baix-La Rasa, Miquel

Resplandis, va destacar el local per a la gent gran i sobretot el consultori m�dic. ÒVam haver de lluitar molt, per�

ho vam aconseguirÓ, va dir i lÕexregidor Josep Llunell va reblar: ÒEn aquell temps tots lluit�vem dÕuna forma o altra.

De sotam� an�vem fent el que pod�em.Ó

El colof� de lÕacte, que va conduir el catedr�tic en hist�ria moderna i contempor�nia Javier Ant�n Pelayo, el va

posar Assumpci� Vila, colálaboradora del llibre Sarri�, un fet singular. Segons Vila, per entendre tot el proc�s �s

molt signif icatiu lÕestudi sociol�gic de lÕexpedient de segregaci� que va liderar i que va publicar a la revista

Parlem de Sarri�, que constata que entre el 1985 i el 2022 hi ha hagut un creixement del 40% de la poblaci�

activa, la majoria en el sector industrial, i que representa el 7% de la poblaci� industrial del Giron�s. ÒSarri� �s

un poble amb molta activitat, amb molt poca construcci� i amb molts treballadors que viuen fora del poble.Ó Un

poble, per�, que, com es va constatar en el documental de Nicol�s Pichardo que va cloure lÕacte, continua el

lligam amb Girona, exemplif icat amb lÕavinguda de Fran�a que neix a Sant Pon�.
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